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« Мш յաոաջագպն երթայ քան զձեզ ի Գափփա, 
անդ տեսանիցէք գնա, որպէս ասացն ձեզ»:

« Ьш գնում է Ձեր աոջևից դեպի Դաշի էի ո երկիր: 
Ռուք կտեսնեք նրան այնտեղ, ինչպես որ նա խոստացեյ էր» ;

(ՄԱՐԿ. ԺՋ 7- 8)

Այսօր մենք կկարդանք հատվածներ Սբ. Մարկոսի Ավետարանից, ամենա
վաղ U համաոոտ գրված Ավետարանից: Այն գրված է պարզ ե կենդանի ոճով' 
ընթերցողին հակիրճ ու հստակ ներկայացնելով մեր Տիրոջ կյանքը երկրի վրա: 
Սբ. Մարկոսի Ավետարանը ավարտվում է Տիրոջ հարության լուրով: Ի 
տարբերություն Սբ. Մատթեոսի ու Սբ. Դյսկասի Ավետարանների, Սբ. Մարկոսի 
Ավետարանում չկան մանրամասներ Քրիստոսի հարությունից հետո իր հետևորդ
ների հետ հանդիպումների մասին: Սբ. Մարկոսը միայն ասում է, որ Քրիստոս 
հարություն է առել, և որ նրան կարելի է տեսնել Գալիլիո երկրում: Ըստ Սբ. 
Մարկոսի, Տիրոջ հարությունից հետո մանրամասների կարիք չկա, քանի որ իր 
համար հենց այդ փաստն է ամենից կարևորը: .Փաստ, որ Քրիստոս հարություն 
առավ մահացածներից, ինչպես և խոստացել էր: Այդ իրադարձությունը որքանով 
էլ միակն է աշխարհի պատմության մեջ, դեռևս պատմության վերջը չէ, այլ մի 
նոր սկիզբ:

Ավետարանի երիտասարդի համար գտնել Քրիստոսին Գալիլիո աշխարհում 
մի քիչ տարօրինակ ու անսպասելի է, քանի որ Քրիստոսը պետք է լիներ Երուսսւ- 
ղեմում' Հուդաիզմի Սուրբ քաղաքում: Երուսաղեմը Դավիթ արքայի քաղաքն էր, 
տաճարների քաղաք էր, քաղաք, ուր Քրիստոսը եկել էր նշելու հրեաների' 
եգիպտական լծից ազատագրվելու տոնը: Դա նաև այն քաղաքն էր, որ մերժել 
էբ Նրան ու Նրա միջոցով' Աստծո ուղարկած լուրը: Դալիլիո երկիրը Սրբազան 
հողի առևտրատեղն ու շուկայատեղն էր ու շատ հեռու Երուսաղեմի աստվածա
պաշտությունից ու նրա ուղղափառությունից: Իսրայելն այսօր ճիշտ այդ ձևով է 
բաժանված: Երուսաղեմը Մովսեսի կրոնի գերուղղափառ քաղաքն է, ուր 
պահպանվում է օրենքի տառը: վերելակները չեն աշխատում, կերակուրը չի 
տաքացվում, և ծխելն արգելվում է շաբաթ օրը, քանի որ լուցկի վառել' նշանա
կում է աշխատանքի մեջ ընդգրկվել: Երուսաղեմից դուրս կյանքը տարբեր է ու 
եռում է ճիշտ այնպես, ինչպես Քրիստոսի ժամանակ:

Ես հավատացած եմ, որ Քրիստոս չգնաց Երուսաղեմ ոչ այն բանի պատճա
ռով, որ այդ քաղաքը չէբ ընդունել իրեն, այլ որ նա ժամանակ չուներ դատարկ ու 
անիմաստ արարողությունների համար, որ ուղղափառ հրեա հոգևորականու
թյունն առաջարկում էր ժողովրդին: «Բացեք ձեր սրտերը» արտահայտությունը
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տեղին է հիշել այստեղ: Քրիստոս գնաց Գալիլիո երկիր, որովհետև դա այն 
տեղն էր, ուր մարդիկ ապրում էին իրական աշխարհում, ուր կար կյանք, ուր 
կարելի էր գտնել կյանքը իր լավ և վատ կողմերով: Եվ այսօրվա աշխարհում 
մենք ապրում ենք մեր «Գալիլիո» աշխարհում, այն ւսոևտրւսւոեղում, ուր կարելի 
է գտնել աշխարհի լավն ու վատը: Եվ ինչպես մեր հարություն աոած Տիրոջը 
մենք գտանք Գալիլիո աշխարհում (ըստ Սուրբ Մարկոսի Ավետարանի), ճիշտ 
այդպես էլ մեր հարություն աոած Տիրոջը մենք կգտնենք մեր «Գ ա լիլիո» երկրում 
այս Ջատկին:

Անցյալ շաբաթ ես այցելեցի Խոր-վիրապ: Այն եղել է Սուրբ Գրիգոր 
Լուսավոր չի բանտարկության վայրը երկար տարիներ: Մինչ ես կանգնած էի այդ 
խոր գետնափոր բանտախցում' նայելով այդ փոքրիկ լույսի նշույլին, որ թափան
ցում էր բանտախուց, ինձ հանկարծակի ապշեցրեց մի հակասող գաղափար այն 
աոումով, որ այդ Սուրբ մարդը բանտարկված էր մթության մեջ' նայելով վերԱ, 
դեպի լույսը, մինչդեո իրականում այդ երկրային խավարի մեջ նա այն միակն էր, 
որ ապրում էր Հիսուս Քրիստոսի իրական լույսով: Իսկ նրանք, ովքեր ապրում էին 
երկրային լույսի մեջ, իրականում խարխափում էին խավարում: Նրանց աչքերը 
դեոես պիտի բացվեին մկրտությամբ U Քրիստոսին որպես մեր Տեր ընդունելով:

Աշխարհը, ուր մենք ապրում ենք, այսօր ոչնչով չի փոխվել: Գիտությունն 
աոաջ է գնում, U մեր գիտելիքներն ավելանում են, բայց մենք մեզ դեոես պահում 
ենք այնպես, ինչպես Քրիստոսից աոաջ: Նայեք ձեր շուրջը ընթացող պատե-
Ո ա օ մ ն ե ո հ հ  ւ ւ ւ ո ո ւ ւ ւ ւ ո « , ~ , . . . ո ~  _____ւ__________ . _ L

Մենք ապրում ենք մի աշխարհում, ուր լավատեսությունը, որը ոո?ունեց Ժ Թ



Քրիստոս պարզապես մահանար խաչի վրա, այդ դեպքում մեզ համար ոչ մի 
հայտնություն չէր լինի: Բայց նա պարզապես չմահացավ Խաչի վրա: Նա նորից 
հարություն աոավ մահացածներից: Նոր Կտակարանի այսօրվա ընթերցվածը 
կարդալիս Սուրբ Պոդոսը կենտրոնանում է աոանցքային և առանձնահատուկ 
իրադարձության վրա, որը բերել է մեզ մեր հայտնությանը: Սուրբ Պոդոսը, որը
գրում էր իր թղթերը Ա դարի կեսին, հանդիպել է մեր Տիրոջ հարության 
ականատեսներից ոմանց: Նա  նույնիսկ չէր էլ կասկածում Քրիստոսի ֆիզիկա
կան հարությանը: Դա տեսիլք չէր, տենչալից մի հույս, թե Քրիստոս վերադաո- 
նում է: Քրիստոս հարություն Էր աոել մահացածներից Ա ոգևորել իր հետևորդնե
րին: Նա  գնացել Է նրանց աոջևից Գալիլիո երկիր, և չնայած այն հանգամանքին,
որ նա հետագայում համբարձվել Է իր հետևորդների տեսադաշտից, նա մնում Է 
մեզ հետ, ինչպես U խոստացել Էր:

ա

Այսօր, Հարության այս սուրբ օրը, մենք եկել ենք հաղորդվելու մեր Տիրոջ 
մարմնի և արյան հետ: Հաղորդությունը մի սուրբ խորհուրդ Է, որի ժամանակ մենք 
թացում ենք մեզ մեր Տիրոջ աստվածային ներկայության համար: Մենք նման ենք 
կավի, որին կավագործը տալիս Է ավարտուն աոարկայի տեսք, իսկ Աստված մի 
սուրբ ու մաքուր կրակ Է, որ կթրծի մեզ թրծարանում: Այս հաղորդության ժամա
նակ մենք գիտակցում ենք մեր թուլություններն ու ձախողումները և ընդունում 
Աստվածային Էության հզորությունն ու մեծությունը:

Սա մի հնարավորություն Է, որ մենք բացենք մեր աչքերը իրական լույսի 
աոաջ, ինչպես պատահեց Սուրբ Պողոսի, Սուրբ Գրիգոր Լուսավորչի Ա այլ 
սրբերի հետ, լույս, որը ճառագայթում Է միայն մեր Արարիչ, Փրկիչ U Լուսավորիչ 
Աստծուց: Մենք լսեցինք Հիսուս Քրիստոսի բարի լուրը: Թող մենք գտնենք Նրան 
մեր սեփական Գալիլիո աշխարհում այս Զատկին, այստեղ' Երևանում:

Աստված ձեզ հետ այս Զատկին, ե մաղթում եմ ձեզ և ձեր սիրելիներին Սուրբ
և օրհնված Զատիկ:




